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Hasłem programu Ka-
pitał Ludzki jest: Człowiek 
- najlepsza inwestycja. Dla-
czego to właśnie on, a nie 
np. infrastruktura?

– Infrastruktura budo-
wana jest przez ludzi i nie 
tworzą jej dla niej samej, 
lecz dla siebie. Należy w nią 
inwestować, ale nie można 
zapominać o jej twórcy. Do 
budowy potrzebni są odpo-
wiednio wykształceni lu-
dzie. Bez nich nie mogłaby 
powstać. Infrastruktura jest 

Stawiamy na człowieka
tylko środkiem do realizacji 
nadrzędnego celu, jakim jest 
poprawa warunków życia lu-
dzi. To człowiek jest moto-
rem rozwoju, a inwestując 
w niego przyczyniamy się 
do ogólnego, nie tylko spo-
łecznego, rozkwitu nasze-
go regionu. I dlatego jest on 
najlepszą inwestycją. Musi-
my zadbać o przyszłe kadry, 
bo za kilka lat w wielu bran-
żach może zabraknąć specja-
listów. Należy jak najlepiej 
wykorzystywać kapitał ludz-
ki, który znajduje się na Lu-
belszczyźnie, bo dzięki temu 
nasz region może być bar-
dziej konkurencyjny.

Dlaczego zatem częściej 
widzimy w mediach budowę 
czy remonty dróg?

– Odpowiedź jest prosta. 
Żyjemy w erze obrazów. Dro-
gi, stadiony czy lotnisko w 
Świdniku mają bardziej na-
oczny wymiar, łatwo je ująć 
w obiektyw aparatu czy ka-

mery i pokazać. Dużo trud-
niej zrobić to samo z ludź-
mi i wiedzą czy umiejętno-
ściami, które zdobyli. Jed-
nak to właśnie część z tych 
ludzi, którzy obecnie korzy-
stają z możliwości oferowa-
nych przez PO KL będzie kie-
dyś budować czy modernizo-
wać infrastrukturę w naszym 
województwie. Nawiązuję tu 
do tego, co było powiedziane 
wcześniej, bo oczywiście nasi 
beneficjenci nie będą zajmo-
wać się tylko tym.

Zostawmy infrastruk-
turę. Kto może skorzystać 
jeszcze z programu Kapitał 
Ludzki w naszym regionie? 

– Są to  praktycznie 
wszystkie grupy społeczne, 
zarówno osoby bezrobotne 
jak i pracujące, które chcą 
zdobyć lub poszerzyć umie-
jętności i kwalifikacje zawo-
dowe. Należą do nich  rów-
nież osoby wykluczone spo-
łecznie, niepełnosprawni, 

korzystający z opieki spo-
łecznej i warsztatów terapii 
zajęciowej, firmy i ich pra-
cownicy, placówki oświato-
we, uczące się tam dzieci i 
młodzież oraz lokalne spo-
łeczności poszukujące spo-
sobów na dalszy rozwój.

Jak Lubelszczyzna sko-
rzystała dotychczas z Progra-
mu, na co przeznaczone zo-
stały największe nakłady?

– Do końca październi-
ka br. podpisaliśmy niemal 
2050 umów, co daje kwo-
tę ponad 1,4 mld zł. Rozdy-
sponowaliśmy grubo ponad 
połowę środków. Najwięcej 
poszło na aktywizację osób 
bezrobotnych - do tej pory 
wsparcie na ten cel wynio-
sło ponad 500 mln zł. Nie-
co mniej – 317 mln zł zosta-
ło wykorzystane na szkole-
nie pracowników i rozwój 
przedsiębiorstw – 1220 z 
nich zostało objętych po-
mocą w zakresie projektów 

szkoleniowych i doradczych. 
Niemal 

35 tys. osób pracują-
cych dzięki środkom pocho-
dzącym z programu Kapitał 
Ludzki rozwinęło swe umie-
jętności zawodowe. Wśród 
nich 6,6 tys. to osoby powy-
żej 50. roku życia.

Na co, oprócz zapewnie-
nia efektywności zatrudnie-
niowej oraz wsparcia pra-
cowników i przedsiębiorstw, 
w znaczącym stopniu poło-
żono jeszcze nacisk? 

– W tym roku za kwe-
stie priorytetowe uznaliśmy 
także wsparcie przedsiębior-
czości osób niepełnospraw-
nych, współpracę publicz-
nych i niepublicznych służb 
zatrudnienia oraz jedno-
stek pomocy społecznej oraz 
wsparcie reformy w systemie 
oświaty. Edukacja naszych 
dzieci jest inwestycją, która 
zawsze się opłaca. Powsta-
ło niemal 260 przedszkoli i 

punktów wychowania przed-
szkolnego, do których mogło 
pójść ponad 6,2 tys. dzieci w 
wieku 3-5 lat. Fundusze po-
chodzące z EFS pozwoliły 
wdrożyć nowe programy roz-
wojowe w niemal 670 szko-
łach. Ponad 820 szczególnie 
uzdolnionych dzieci otrzy-
mało stypendia. Teraz, gdy 
jesteśmy za półmetkiem re-
alizacji  programu, koncen-
trujemy się na szkolnictwie 
zawodowym. 

1 grudnia rozpoczął się 
nabór wniosków o dofinan-
sowanie w ramach Działania 
9.2, tj. na programy rozwojo-
we szkół i placówek oświato-
wych prowadzących kształ-
cenie zawodowe. Przezna-
czyliśmy na to 7 mln zł. Cały 
czas wspieramy specjalny-
mi stypendiami najzdolniej-
szych studentów i doktoran-
tów z Lubelszczyzny.

rozmawiał Adam Piejko
fot. Paweł Banach

Dzięki zdolnościom pla-
stycznym i wyjątko-
wym dziełom dwóch 

przedszkolaczek, Oli i Zuzi, 
Przedszkole nr 18 w Lublinie 
otrzymało wielką tablicę inte-
raktywną wraz z oprogramo-
waniem edukacyjnym. 

Tablica została przekazana 
na własność przedszkola. Umo-
cowana na ruchomym statywie 
zajęła centralne miejsce w jed-
nej z sal. Dzieci z niecierpliwo-
ścią czekały na uruchomienie 
pierwszego z 15 programów 
edukacyjnych. Znalazły się 
wśród nich aplikacje do nauki 

Główna nagroda w konkursie „Jak zmienia się mój świat” pomaga się uczyć przedszkolakom

Nowoczesna technologia w rękach dzieciaków
liczenia, alfabetu, programy z 
postaciami ze znanych przed-
szkolakom bajek, a także pro-
gram do karaoke w zestawie z 
mikrofonem. Dzieci siedziały 
w kółku i po kolei podchodzi-
ły do tablicy. Trzeba było dopa-
sować cyfrę do ilości pojawia-
jących się zwierzątek, roślin, 
przedmiotów. Dzieci liczyły i 
podpowiadały, radośnie pod-
skakując. Następna była gra 
logiczna, której celem było po-
móc pieskowi wyjść z labiryntu. 
Na koniec karaoke z pojawiają-
cymi się nutami i słowami pio-
senek. Wszystkie dzieciaki śpie-

wały wtórując koledze przy mi-
krofonie. Pyszna zabawa i na-
uka skończyła się wraz z porą 
obiadową. Przedszkolaki poka-
zały nam, jak fajnie i z jakim za-
pałem można się uczyć poprzez 
zabawę. Życzymy im wspania-
łej zabawy z tablicą i znakomi-
tych wyników w nauce.

Konkurs „Jak zmienia się 
mój świat zorganizowany zo-
stał przez Departament EFS w 
Urzędzie Marszałkowskim w 
Lublinie. Projekt jest współfi-
nansowany ze środków EFS w 
ramach Europejskiego Fundu-
szu Społecznego. PL


